
Klimastudenti obsadili fakulty, brněnský
děkan jim vypnul proud, topení i wifi. K
debatám to nepotřebují, vzkázal. Ihned se
strhla rvačka na síti
- CZ24 News | 16. listopadu 2022

ČESKO: Vysokoškoláci stávkují za klima, „okupovat“ fakulty hodlají do středy. Zajímavý
vzkaz obdržel premiér Petr Fiala (ODS) z Masarykovy univerzity v Brně, kde v minulosti
působil jako rektor. Ostře tam proti stávkujícím studentům zakročil děkan Fakulty
sociálních studií Stanislav Balík.

Studenti svou několikadenní stávkou chtějí vyjádřit nesouhlas s – podle nich nedostatečným –
řešením klimatické krize ze strany vlády. Vysokoškoláci zůstávají na svých fakultách, na nichž bude
tři dny probíhat okupační stávka. Akci iniciují studenti z hnutí Univerzity za klima.

Fialovu vládu studenti vyzývají, aby si vytyčil řešení klimatické krize jako svou prioritu k započetí
urychleného snižování emisí skleníkových plynů. Ty jsou podle studentů příčinou globálního
oteplování, které způsobuje například déletrvající sucho, častější záplavy nebo i rozsáhlé požáry.

Do stávky se zapojily vysoké školy v Praze, Olomouci, Ústí nad Labem, Hradci Králové. Plzni a také
v Brně, kde se někteří studenti Masarykovy univerzity, jejímž bývalým rektorem je právě premiér
Petr Fiala, objevili se zajímavými transparenty.

První transparent studentů z Fakulty sociálních studií nesl slogan ve slovenštině „Stabilnú klímu, nie
fosilný plyn“.
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Další studenti z Brna útočili na přímo na Fialu, který se coby šéf předsedající země EU snažil
v minulém týdnu na konferenci OSN o klimatu v Egyptě pasovat do role bojovníka s klimatem, ovšem
nedostavily se žádné zásadní výsledky. Přislíbil, že Česko začne přispívat milionem dolarů ročně do
tzv. Zeleného klimatického fondu, což je o milion víc než za minulé vlády.

Studenti z jeho bývalé univerzity mu nyní vzkazují „Víc zelené, míň Fialové“ a „Pane Fialo, plyn, uhlí,
ropa je zlo“.



Vysokoškolákům z Masarykovy univerzity, konkrétně z Fakulty sociálních studií, se rozhodl akci
znepříjemnit děkan Stanislav Balík. Stávkujícím studentům uzamknul atrium, během dopoledne však
někdo prostor otevřel a studenti se tam přesunuli ze suterénu. „Debatovali jsme v suterénu o tom,
jak budeme dále postupovat. Mezitím někdo dveře atria odemknul a sundal i ceduli informující o jeho
uzavření. Zřejmě máme větší podporu akademiků a akademiček, než se může zdát,“ sdělil mluvčí
hnutí Univerzity za klima a student fakulty Marek Soška. V atriu chtějí nocovat, vyvěsili tam
transparenty.

Děkan byl proti přespání studentů a kritizoval nevhodný název stávky. V pondělí vpodvečer oznámil,
že nechal v atriu odpojit elektřinu. „Nejde tam elektřina, netopí se tam a nefunguje wifi z mého
rozhodnutí. Pokud chtějí vést debaty, k tomu elektřinu ani wifi nepotřebují. Mé stanovisko platí,
nesouhlasím s nelegálním užíváním prostor fakulty,“ sdělil Balík.

Balík se studenty v minulých dnech vyjednával, chtěl jim umožnit program v atriu, ovšem pouze přes



den, nikoli v noci. Studenti ale pokládali přespávání za podstatnou část svého protestu.

Ministr školství Vladimír Balaš (STAN) na dotaz novinářů ke stávce uvedl, že je dobře, že studenti
pociťují zodpovědnost za svoji budoucnost.

Studenti zdůrazňují, že stávka nesměřuje proti vedení či zaměstnancům fakult. Akce podle nich není
primárně snahou o narušení běžného chodu škol. Po univerzitách jejich studenti požadují, aby mimo
jiné přistoupily k zateplení budov, aby začaly snižovat spotřebu energií a aby začaly budovat vlastní
kapacity pro výrobu energie z obnovitelných zdrojů.

Stávkující vysokoškoláci také volají po důstojném a adekvátním finančním ohodnocení doktorandů a
dalších zaměstnanců na univerzitách.

Novinářka Apolena Rychlíková rozezlila právníka Ondřeje Šimíčka – a nejen jeho – výrokem
o docentu Balíkovi. Přirovnala jej totiž k bývalému politikovi KSČ Miroslavu Štěpánovi.

Foto: repro Facebook Popisek: Levicová publicistka Apolena Rychlíková

„Nejzábavnější je sledovat dění na brněnské FSS, na studentstvo, které tam stávkuje formou
přednášek, vzdělávacích workshopů, diskusí, promítáním filmů atd., chtěl děkan Balík zavolat policii,
aby prostor vyklidila. Holt vždycky nějak povstanou noví Miroslavové Štěpánové no,“ poznamenala
Rychlíková. „Ale zas by to byla pěkná tradice 17. listopadu se vším všudy. Fotorepka z Prahy zatím
zde,“ dodala v dalším tweetu.

Nejzábavnější je sledovat dění na brněnské FSS, na studentstvo, které tam stávkuje
formou přednášek, vzdělávacích workshopů, diskuzí, promítání filmů atd chtěl děkan
Balík zavolat policii, aby prostor vyklidila. Holt vždycky nějak povstanou noví
Miroslavové Štěpánové no.

— Apolena Rychlíková �� (@A_Rychlikova) November 15, 2022

„Drzost extremistické novinářky nezná mezí. Přirovnávat úctyhodného děkana Balíka k bolševickému
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zločinci může jen morální mrzák. Sama svojí činností a šířením extrémismu připomíná ideology
zločineckého komunismu víc, než kdo jiný. Odporná ostuda žurnalistiky,“ okomentoval právník
Ondřej Šimíček výrok Rychlíkové.

Drzost extremistické novinářky nezná mezí. Přirovnávat úctyhodného děkana Balíka k
bolševickému zločinci může jen morální mrzák. Sama svojí činností a šířením extrémismu
připomíná ideology zločineckého komunismu víc, než kdo jiný. Odporná ostuda
žurnalistiky. pic.twitter.com/tWQA5mvM79

— Ondřej Šimíček (@Sima_Ondra) November 15, 2022

„Pokud chtějí vést debaty, k tomu elektřinu ani wifi nepotřebují,“ řekne profesor politogie tři dny
před 17. listopadem a vypne stávkujícím studentům topení,“ zmínil pak také Dalibor Levíček.

„Pokud chtějí vést debaty, k tomu elektřinu ani wifi nepotřebují,“ řekne profesor
politogie tři dny před 17. listopadem a vypne stávkujícím studentům topení.

— Dalibor Levíček (@DaliborLevicek) November 14, 2022

„Silně mi ty zdejší kecy na studenty připomínají film Škola základ života, který je z roku 1938,“
dodala Táňa Zabloudilová.

Silně mi ty zdejší kecy na studenty připomínají film Škola základ života,který je z roku
1938.

— Táňa Zabloudilová (@TanaZabloudil) November 15, 2022

„Stávkující na univerzitách chápu a podporuju, ale bojím se, že budou muset být podstatně
radikálnější, aby definitivně poslali na smetiště dějin to, co je připravuje o budoucnost – závislost na
růstu a konzumu, pohrdání hodnotami jako životní prostředí a nerovnost jako normu,” zmínil novinář
Jan Moláček.

Stavkující na univerzitách chápu a podporuju, ale bojím se, že budou muset být
podstatně radikálnější, aby definitivně poslali na smetiště dějin to, co je připravuje o
budoucnost – závislost na růstu a konzumu, pohrdání hodnotami jako životní prostředí a
nerovnost jako normu.

— Jan Moláček ���� (@janmolacek) November 15, 2022

Vysokoškoláci stávkují za klima, „okupovat“ fakulty hodlají do středy. Zajímavý vzkaz obdržel
premiér Petr Fiala (ODS) z Masarykovy univerzity v Brně, kde v minulosti působil jako rektor. Ostře
tam proti stávkujícím studentům zakročil děkan Fakulty sociálních studií Stanislav Balík.

Stávkujícím studentům uzamknul atrium, během dopoledne však někdo prostor otevřel a studenti se
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tam přesunuli ze suterénu. „Debatovali jsme v suterénu o tom, jak budeme dále postupovat. Mezitím
někdo dveře atria odemknul a sundal i ceduli informující o jeho uzavření. Zřejmě máme větší
podporu akademiků a akademiček, než se může zdát,“ sdělil mluvčí hnutí Univerzity za klima a
student fakulty Marek Soška. V atriu chtějí nocovat, vyvěsili tam transparenty.

Děkan byl proti přespání studentů a kritizoval nevhodný název stávky. V pondělí vpodvečer oznámil,
že nechal v atriu odpojit elektřinu. „Nejde tam elektřina, netopí se tam a nefunguje wifi z mého
rozhodnutí. Pokud chtějí vést debaty, k tomu elektřinu ani wifi nepotřebují. Mé stanovisko platí,
nesouhlasím s nelegálním užíváním prostor fakulty,“ sdělil Balík.

Balík se studenty v minulých dnech vyjednával, chtěl jim umožnit program v atriu, ovšem pouze přes
den, nikoli v noci. Studenti ale pokládali přespávání za podstatnou část svého protestu.
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